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že ji zabiju“

příběh Todda Whitea

12
téma:  

Zamřížovaná mise 
Co prožívají vězeňští kaplani?

úvodník

 4  „Okamžitě se jdi přezout!“  Johana Ondráčková

reportáž
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 21  Prosil jsem Satana, ať si vezme můj život  Martin Č.

z historie

 22  Měli by se divit, že už dávno nejsou v pekle  Jonathan Edwards,  
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recenze

 24 Cesta k Božímu srdci  Dan Drápal

připravujeme
  Pavel Raus: Strach
			Je strach hříchem? Odkud pochází? Jaké má následky?  

	Jak s ním bojovat?
  rozhovor s Jiřím Drejnarem
			o komunistech, ztrátě manželky a překládání Bible
  Dave Patty: Je Bůh dobrý? Opravdu vždycky?
  Dan Drápal: Ohlédnutí za prezidentskými volbami
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jsem se vrátil  
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vzpomíná vojenský kaplan Jan Blažek
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upoutalo Tě někdy, že jako jediný z Ježí-
šem uzdravených lidí je v evangeliích jme-
nován Bartimaios z Jericha? Nemohu 
Ti s jistotou povědět proč, ale uvědomil 
jsem si, co by nám v tomto pátrání mohlo 
pomoci. Šimon z Kyrény, který byl při-
nucen, aby Ježíšovi cestou na popraviště 
pomáhal nést kříž, je jmenován ve třech 
evangeliích, jeho synové Alexander a Rufus 
však zase jen u Marka – podobně jako Bar-
timaios. Vysvětluji si to tím, že adresáti 
Markova textu tyto tři osoby znali a Marek 
je zmiňuje, aby svému vyprávění dodal ještě 
větší autenticitu.

Kde mohli lidé znát všechny tyto tři 
osoby? Dost možná to byli členové sboru 
v Jeruzalémě pár let po Kristově vzkříšení. 
Pokud tomu tak náhodou bylo, přijímali 
tento Markem popsaný příběh o zázraku 
jinak než my: Uzdraveného chlapíka znali, 
někteří se s ním kamarádili (jeruzalémský 
sbor měl patrně na 10 000 členů, tak ho 
mnozí pochopitelně znali jen od vidění).

Myslím, že z Markova líčení mohli vní-
mat i Bartimaiovu povahu, jak se projevo-
vala při osobních kontaktech. Byl živelnou 
osobností, do věcí šel po hlavě. Když tušil, 
že Ježíš je někde blízko, začal křičet. Možná 
Marek psal podle toho, jak si to pamatoval 
(je docela pravděpodobné, že byl tenkrát při 
tom), ale možná to dal dohromady podle 
svědectví, které Bartimaios ve sboru občas 
říkal. Dovedu si představit, jak písemně 
po paměti zpracovávám příběh jednoho 
mladého muže z našeho společenství, který 
se občas nebojí postavit se před shromáž-
dění a povědět do mikrofonu, jak uvěřil.

Bartimaios křičel, mnozí mu přísně 
domlouvali, aby zmlkl, ale on křičel o to 
víc: „Ježíši, synu Davidův, smiluj se nade 
mnou!!!“ Ježíš se zastavil a dal si ho přivést. 
Marek popisuje, jak mu lidé řekli: „Vzchop 
se, vstaň, volá tě!“ To, že ho lidé okřikovali, 
mohl zaznamenat i nezúčastněný pozoro-
vatel, ale zdá se mi, že povzbuzování okol-
ními lidmi, že ho Ježíš volá, se do Bible 
dostalo na základě osobního Bartimaiova 
prožitku. Pro Bartimaia byla vstřícnost lidí, 
co stáli v davu blízko něj, úlevou, něčím 
významným, zatímco vnější pozorovatel by 
to spíše pominul. U jiných evangelistů tento 
motiv chybí, podobně jako Bartimaiovo 
jméno (Mt 20, L 18).

To, že odhodil plášť a vyskočil, nebylo 
patrně součástí Bartimaiova  svědectví –  
celou bytostí se do té míry zaměřil na 
setkání s Ježíšem, že si to, co dělal, ani 
neuvědomoval. O jeho spěchu píše zas 
jen Marek. Bartimaiova horlivost se tak 
díky němu dostala do Bible. Ježíš uzdravil 
i některé ne zrovna činorodé lidi, zvláště 
ochrnutého u rybníku Bethesda, který ho 
pak dokonce udal. Můžeme nad tím pře-
mýšlet, zda je cílevědomá horlivá touha pri-
mární cestou k zázraku.

Bartimaiova horlivost zrcadlila jeho 
víru. Víra někoho jiného, třeba méně spon-
tánního, by se ukázala jinak, ale taky by se 

projevila. Dáma trpící krvácením přistou-
pila nenápadně zezadu a dotkla se Ježí-
šova pláště. O hlasových projevech nebylo 
ani řeči. Nicméně ji to stálo hodně: Věděla, 
že se proviňuje proti Zákonu a že riskuje, 
že ji někdo pozná a usvědčí (což také Ježíš 
vlastně udělal).

Víra je něco nádherného. Nedá se nafil-
movat. Její projevy nelze předvídat. Je poka-
ždé jiná, hledá si vlastní cestu a dosáhne 
až k zázraku. Bartimaia i nejmenovanou 

ženu s krvotokem vyznamenal Ježíš stejně. 
Pomohl jim on, ale oběma řekl, že je uzdra-
vila jejich víra.

Jaké poselství přináší zpráva o Bar-
timaiově dravosti nám osobně? Mentor-
sky se ovšem dá zneužít a zjednodušit. Je 
možné ve druhých vzbuzovat pocit viny, že 
nemají víru, a často to by to třeba mohla 
být pravda. Říkám si, že bych rád získal 
Bartimaiovu horlivost. Ale jak? Tím, že 
budu křičet, až kolem půjde nějaký evange-
lista? Bartimaios se o nic nesnažil. Přesně 
věděl, co chce: vidět. Svět jeho touhy, který 
s náboženstvím neměl mnoho společného, 
se potkal s Ježíšovou vstřícností, láskou, 
bytostným nastavením dávat, pomáhat, 
zachraňovat.

Bartimaios si na nic nehrál. Jako slepý 
žebrák se držel při zemi. To je dobrá 
výchozí pozice pro setkání s Králem, který 
vyučoval o blahoslavenstvích, a nezdá se mi 
nedosažitelná ani dnes. Bartimaios křičel, 
protože o Ježíši věděl něco podstatného – že 
nezištně pomáhá a že dělá zázraky. Pro to, 
abychom měli tuhle víru, potřebujeme znát 
Ježíše. K tomu je nám k dispozici Bible.

Úvahy o tom, kam Bartimaios chodil 
do sboru a proč o něm Marek napsal víc 
než ostatní, nevydávám za nic prokáza-
ného. Je to pokus podívat se na evangelia 
osobně, přičemž spolu s menšinou součas-
ných biblistů, ale z dobrých důvodů před-
pokládám, že vznikla nedlouho po letni-
cích a že byla původně napsána hebrej-
sky. Jako novinář mám navíc výhodu 
netradičního úhlu pohledu...

Milý čtenáři,

Cesta k zázraku:  
dravě, nebo  
inkognito?

editor ia l
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V yrostla jsem v církvi. Patřím mezi pamětníky 
našeho sboru. Zatímco o generaci starší bra-
tři a sestry vzpomínají na „Maniny“ (sbor 

ČCE v Praze-Holešovicích, dnešní KS Praha – 
pozn. red.) jako na místo Boží přítomnosti, kde 
se uprostřed totality neohroženě projevoval svatý 
Duch a usvědčoval hříšníky, já si odtamtud vyba-
vuju panenku Kristýnku, její kolébku a židle. Ka-
ždý máme něco, svůj příběh, svou duchovní histo-
rii, své duchovní dětství, dospívání a dospělost. 

Jeden z  důvodů, proč jsem v  dospívání pře
stoupila do jiného společenství (v rámci našeho 
sboru), bylo, že jsem ve svém domovském spo
lečenství nikdy nepřestala být dítětem. Bratři 
v Kristu ve věku mých rodičů mě i v mých 16 le
tech zdravili v  neděli pohlazením, a  když jsem 

s kamarádkou vedla nedělku, chodily si tam pro 
jistotu sednout i maminky dětí, které jsme vedly. 
Nikdy jsme vlastně nepochopily proč. Služebně 
jsme v  týmu vedoucích pravděpodobně ani ne
byly nejmladší... Nakonec jsem v  nedělce slou
žit přestala, připadala jsem si tam jako v  zoo. 
Ne proto, že bych musela krotit dravou smečku 
dětí, naopak, s dětmi nám to klapalo báječně. To 
já jsem si připadala jako cvičená opice, kterou 
chodí okukovat skupina maminek.

Ve  společenství, do  kterého jsem přestou
pila, byla v tomto ohledu situace lepší. Sice mě 
většina lidí znala odmalička, ale delší dobu jsme 
nebyli v  intenzivnějším kontaktu, takže jsem 
pro ně nebyla sedmnáctileté dítě, ale sedmnác
tiletý člověk. 

Do  života společenství jsem se zapojila 
rychle. Našla jsem si tam službu a účastnila jsem 
se společných akcí. Každé léto jezdíme na  spo
lečnou dovolenou. Když mi bylo sedmnáct, byli 
jsme kousek od Řípu. Seděli jsme jednou večer 

kolem stolu, povídali jsme si a jeden starší bratr 
mi dal loknout piva. Nevím, jak se to tehdy táta 
dozvěděl (asi jsem mu to řekla sama, jsem tro
chu kecka), ale neuvěřitelně ho to popudilo 
a milému bratrovi velmi výrazně a jednoznačně 
vysvětlil, že něco takového by si opravdu neměl 
dovolovat. (Později se ukázalo, že si táta myslel, 
že mi ten bratr dovolil vypít celý půllitr, ale to na 
věci z mého pohledu tolik nemění.)

Kromě této historky ale rodiče vždy v případě 
potřeby zdůrazňovali, že jsem originál a mám za 
svůj život zodpovědnost sama. Táta je v křesťan
ských kruzích poměrně známý, takže se mi stá
valo, že mě na chodbě na křesťanských akcích 
zastavovali lidé, které jsem neznala, a  vykládali 
mi, jak jsem byla roztomilá, když jsem byla v ko
čárku. Žádný teenager neslyší rád, že pěkně vy
rostl, má růžové tvářičky a že byl roztomiloučké 
miminko. Od  vlastní babičky se to ještě snese, 
ale od cizích lidí? Časem jsem se naučila zvlá
dat to s úsměvem, poděkováním a zdvořilým, ale 

 ¡Čínští žadatelé o azyl stále če
kají. Jedna z nich – žena říkající si „An-
na“ – poskytla před Vánocemi rozhovor 
Českému rozhlasu. „Česko jsem si zamilo-
vala, do kostela tu chodím beze strachu. 
Ale hluboko v srdci mám bezmoc, če-
kám už 26 měsíců a bojím se, že mě po-
šlou zpět do Číny,“ prozradila. V ČR žádá 
o politický azyl z důvodu náboženského 
pronásledování. „Někdy mám skutečně 
strach. Zaprvé z toho, že vláda mě mů-
že dostat zpátky na základě vymyšle-
ných pomluv nebo nějakými diplomatic-
kými prostředky, nevím. Mám strach, že 
moje žádost bude zamítnuta. Když nezís-
kám azyl, pošlou mě zpět do Číny a tam 
mi hrozí věznění, mučení, dokonce smrt,“ 
tvrdí dále v rozhovoru, který publikoval 
server iRozhlas.cz. 

Kvůli odposlouchávání telefonů a kont-
role internetu nemůže prý ani navázat kon-
takt se svou rodinou. Čínský stát podle ní 
proti křesťanům tvrdě zasahuje: „Dokonce 
i když zpívám modlitby a chvalozpěvy ve 
vlastním domě, mne zavřou, pokud mne 
při tom odhalí.“ 

Podezření, že v této záležitosti dochá-
zí k neodůvodněným průtahům, pojala na 
základě informa-
cí z médií už i ve-
řejná ochrán-
kyně práv Anna 
Šabatová a za-
hájila řízení. „Po-
kud ministerstvo 
nevysvětlí důvo-
dy průtahů, kte-
ré jsou už opravdu velmi závažné, a nepři-
jme opatření k nápravě, tak už je na mís-
tě veřejná sankce. Nemám žádný nástroj 

k přinucení, ale mohu věc zveřejnit a mo-
hu se obrátit na vládu,“ sdělila v prosinci 
Českému rozhlasu. Podle ombudsmanky se 
problém týká přibližně 70 žadatelů. 

 ¡Zemřel nestor českého vysílání 
TWR Jiří Dedecius. Narodil se v létě ro-
ku 1939, vystudoval střední elektrotech-
nickou školu v Brně, kde v baptistickém 
sboru také uvěřil a byl pokřtěn. Pracoval 
jako vývojář televizí v Tesle v Pardubicích, 
poté v podniku Metra Blansko. S man-
želkou Ludmilou měl syna Petra a dce-
ru Hanu. 

Začátkem 70. let Jiřího jeden pří-
tel upozornil na to, že by jako člověk 
znalý techniky měl své obdarování vyu-
žít ve službě Bohu. Podařilo se mu pořídit 
tehdy stěží dostupné záznamové přístroje 
a začal nahrávat na křesťanských setkáních 
a konferencích hudbu i slovo. O pořízené 
nahrávky měli zájem lidé z celé repub-
liky. Odtud byl už jen krůček k tomu, aby 
se pořízené nahrávky dostaly přes hranice 
do Monte Carla, kde sídlila česká redakce 
TWR. Jiří posílal do Monaka nahrávky, 
z ciziny k Dedeciusovým pro změnu prou-
dila křesťanská literatura, kterou pomáhali 
distribuovat. 

„Jelikož to bylo v době totality, využí-
valy se k tomu různé kontakty zahraničních 
návštěv. Tehdy jako rodina zažívali mnohé 
zázraky a mimořádnou Boží ochranu. 
Jiří byl několikrát vyslýchán příslušníky 
StB,“ uvedl ve svém smutečním projevu 
na Dedeciusově pohřbu kazatel BJB Brno 
Pavel Coufal. 

Aby byli blíž svému domovskému 
sboru, přestěhovali se Dedeciusovi poz-
ději do Brna, kde koupili rodinný dům 

a kde práce pro TWR pokračovala ve vět-
ším rozsahu. 

„Jiří byl svým způsobem zakladatelem 
dnešní úspěšně fungující rozhlasové misie 
TWR u nás. V 70. letech minulého století 
využívali mnozí křesťané po celé republice 
amatérskou zvukovou natáčecí techniku 
k evangelizačním účelům, ale Jiří Dede-
cius jako první dal této práci odborný ráz,“ 
vzpomíná Dedeciusova dlouholetá spolu-
pracovnice Marie Frydrychová, která o jeho 
životě napsala knihu Střežené město. 
„Kromě technické odbornosti, odpovída-
jící dané době, se Dedeciusovi vždy vyzna-
čovali hlubokou vírou v Boží slovo a sílu 
modlitby. Modlitbou u Dedeciusů každé 
natáčení začínalo, končilo a často ho mod-
litba přerušovala i uprostřed,“ dodává 
Frydrychová. 

Jiří Dedecius zemřel 17. prosince 2017 
ve věku 78 let. 

 ¡Evangelikálové se sbližují s kato
líky? Delegáti Světové evangelikální ali-
ance (WEA) se 14. 12. 2017 ve Vatikánu se-
tkali s papežem Františkem. Podle němec-
kého teologa Thomase Schirrmachera se 
zde jednalo o papežově návrhu na „vytvo-
ření stálého výboru, který by koordinoval 
společnou práci a rozhovory“. WEA se již 

mnoho let snaží o dialog s římskokatolic-
kou církví a zkoumá oblasti společného zá-
jmu, zejména potenciál spolupráce v mo-
rálních a sociálních otázkách. To se však 
nelíbí některým členským organizacím, 
především z tradičně katolických zemí. 

Evangelikálové z Itálie, Španělska 
a Malty nedávno v otevřeném dopise před 
sbližováním WEA s římskokatolickou církví 
a Světovou radou církví varovali. Nevadí jim 
spolupracovat v oblasti sociálních a etic-
kých otázek, ale odmítají jednotu, která 
není založena na společném chápání evan-
gelia. Podle nich se WEA údajně chystá 
podepsat s katolíky a Světovou radou církví 
prohlášení o jednotě. „Jsme zmateni tím, 
co se děje. Vidíme radikální změnu, která 
probíhá bez jakékoliv komunikace, dis-
kuse, dalších informací nebo hlasování,“ 
píše se ve čtrnáctistránkovém dokumentu. 
Dokonce v něm varují, že tento posun 
může být začátkem konce WEA jako tra-
diční evangelikální sítě. Generální tajemník 
WEA, biskup Efraim Tendero, ale plánování 
jakékoli podobné dohody popřel. 

(Christian Today, Křesťan Dnes, Evan-
gelical Focus)

 ¡Lze najít společnou řeč? Společné 
prohlášení s Papežskou radou pro jednotu 
křesťanů podepsala 31. 11. 2017 Světová 
luterská federace, a to při příležitosti 500. 
výročí reformace. Katolíci a luteráni v tom-
to prohlášení deklarují především vděčnost 
za duchovní a teologické dary, které refor-
mace křesťanství přinesla. Také v něm vy-
zývají ke znovunalezení a vyzdvižení vše-
ho, co mají obě linie společné, a  vyjadřují 
přesvědčení, že jednotících prvků je  mezi 
nimi mnohem více než rozdílností. Doku-

Johana Ondráčková

„Okamžitě se jdi přezout!“
Jak se v církvi chováme k teenagerům?


